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افزایش بارش ها
 با توزیع نامتناسب

نگین وحدانی:  در سال های اخیر، تغییرات 
آب وهوایــی و شــرایط اقلیمــی خاص بر 
میزان بارش هــا در ایران تأثیر گذاشــته و 
پیش بینی ها برای زمســتان امســال نیز از 
این قاعده مســتثنا نیســت. بررســی ها و 
پیش بینی های هواشناســی برای زمستان 
۱۴۰۲ نشــان می دهــد که انتظــار می رود 
کشور با نوسانات قابل  توجهی در بارش ها 
روبه رو شــود. این پیش بینی هــا عمدتا بر 
پایه داده های اقلیمی و ســنجش شرایط 
اقیانوس هــا و الگوهــای جــوی ماننــد 
نوســانات جنوبی اقیانــوس آرام (ال نینو 
و لا نینا) و ســامانه های پرفشــار و کم فشار 
شــکل گرفته در مناطــق مختلف اســتوار 
است. داده های اخیر نشان می دهد  امسال 
ایران تحت تأثیر پدیده ال نینو قرار گرفته که 
به طور معمول منجر به بارش های بیشــتر 
در برخــی مناطق می شــود، امــا تأثیر این 
پدیده به طور یکنواخت در سراســر کشــور 
نخواهد بود. به  عنوان مثال، مناطق شمال 
غربی و غربی کشــور احتمــالا بارش های 
بیشتر و نزدیک به میانگین بلندمدت خود 
خواهند داشت، در حالی که مناطق جنوبی 
و جنوب شــرقی، به ویژه استان هایی مانند 
سیستان و بلوچستان، ممکن است با کمبود 

بارش مواجه شوند.
بر اســاس داده های منتشرشــده از ســوی 
میانگیــن  ایــران،  هواشناســی  ســازمان 
بارش هــای کشــور در ســال های اخیــر 
به طورکلی روند کاهشی داشته و این روند، 
به ویژه در ســال های خشک ســالی اخیر، 
بیشتر مشاهده شده اســت. امسال با تأثیر 
ال نینو پیش بینی می شود که بارش ها کمی 
بالاتر از میانگین سال گذشته باشد، هرچند  
هنوز نگرانی هایی در مورد توزیع مناســب 
بارش ها در کل کشــور وجود دارد. به طور 
میانگین، پیش بینی شده است که بارش ها 
در زمســتان امســال بین ۱۰ تــا ۲۰ درصد 
بالاتر از سال گذشته باشد، اما این میزان در 
مناطق مختلف کشور متفاوت خواهد بود. 
این تفاوت در توزیع بارش ها باعث می شود 
برخی مناطق با کمبود آب و برخی دیگر با 

سیلاب های فصلی روبه رو شوند.
الگوهــای آب وهوایــی، پدیده  علاوه  بــر 
تغییر اقلیــم و افزایش دمای کره زمین نیز 
بر کاهش منابع آب تأثیر گذاشــته است و 
زمستان امسال نیز شــاهد افزایش دما در 
مقایسه با میانگین بلندمدت خواهیم بود. 
این افزایش دمــا به ویژه در مناطق جنوبی 
و مرکزی کشــور محسوس تر خواهد بود و 
باعث می شود  بارش ها به  صورت برف در 
ارتفاعات کمتر از حد انتظار باشــد. کاهش 
بارش برف به معنای کاهش ذخایر آبی در 
ســال آینده است؛ زیرا بخش قابل  توجهی 
از منابع آب شیرین کشــور از ذوب برف ها 
در فصل بهار تأمین می شــود. این کاهش 
در میزان بارش برف به ویژه در اســتان های 
کوهســتانی مانند چهارمحال و بختیاری و 
کهگیلویه و بویراحمــد، نگرانی هایی جدی 
بــرای تأمین منابع آبی در ســال های آینده 
ایجــاد می کند. یکی دیگــر از عوامل مؤثر 
بر میــزان بارش ها، تغییرات در جریان های 
جوی اســت که بر انتقال رطوبت به فلات 
ایران اثر می گذارد. در ســال های گذشــته، 
تغییــر در الگوی جریان هــای جوی منجر 
بــه کاهــش ورود ســامانه های بارشــی 
به کشــور شــده و این روند نیــز همچنان 
ادامــه دارد. به این ترتیــب، حتی با وجود 
افزایش پیش بینی شــده بارش ها در برخی 
مناطق، همچنان تأمین منابع آبی کشــور 
با چالش های جدی روبــه رو خواهد بود. 
بر اســاس آمارهای موجــود، حجم ذخایر 
ســدهای کشور نســبت به ســال گذشته 
کاهشــی بــوده و این امــر نشــان دهنده 
نگرانی هایــی بــرای تأمیــن آب در فصل 

تابستان سال آینده است.
در مجموع، پیش بینی ها برای زمســتان 
۱۴۰۲ حاکــی از افزایش بارش ها نســبت 
به سال گذشته است، اما توزیع نامتناسب 
ایــن بارش هــا و کاهــش ذخایــر برفی 
نگرانی هــای جدی بــرای مدیریت منابع 
آبی کشــور ایجاد کرده است. با توجه به 
اینکه ایران از لحاظ اقلیمی در منطقه ای 
خشک و نیمه خشک قرار دارد، این میزان 
بارش هــای پیش بینی شــده نمی توانــد 
تمامی مشــکلات کم آبی را برطرف کند 
و همچنــان نیــاز بــه مدیریــت بهینه و 
توســعه برنامه های پایدار برای مدیریت 
منابع آب بیش از پیش احساس می شود. 
ازاین رو لازم است علاوه بر پیش بینی های 
هواشناســی، اقدامات لازم برای مدیریت 
منابع آبی و جلوگیری از هدررفت آب در 
بخش های کشاورزی و صنعت نیز در نظر 

گرفته شود.

کار  در  سفر

وجود ۳۵ میلیون هکتار  منطقه غبارخیز  در  کشور

 حامد الماســی: گفته بودم، تابســتون ۱۳۹۷، دقیقا ۵۶ روز توی شهر 
دنیزلی ترکیه کار کردم. در اولین یادداشــتم که اینجا چاپ شــد، اگه 
خونده باشید. اون هم کار ســیاه. توی یه کافه خیلی بزرگ سه طبقه. یعنی 
بزرگ ترین کافه شهر دنیزلی. آدوره کافه. دنیزلی هم برای ایرانی ها با فوتبال 
گره خورده. اســم سرمربی ای بود که ســال ها در ایران فعالیت کرد. شهری 
کوهســتانی در جنوب غرب کشــور ترکیه. نزدیک ایزمیر. اگــه راه تون افتاد 
معروف ترین جای توریســتیش پامو کاله هست. یکی از مهم ترین سایت های 

گردشگری کل ترکیه. حوضچه هایی از جنس نمک!
چی شــد اونجا کار کردم اصلا؟ یه خانواده ایرانی، اونجا ســاکن بودن. از 
دوســتای قدیمیم. رفتم بهشــون ســر بزنم یکی، دو روز که گفتن ما دوست 
داریم بیشــتر بمونی. اما من در ســفر بــودم و در حال عبور از طرفی ســاز 
می زدیم و گردش می رفتیم تو کوه های جنگلی و بساط بازارهای شلوغ شهر. 

خوش می گذشت خلاصه.
اینــا به هر حال یــه کامیونیتی به قــول غربی ها؛ یا همــون انجمن های 
خودمونی و دوستانه داشتن، که آخر هفته ها می رفتن کوه نوردی. منم اولین 
باری که باهاشون همراه شدم و رفتیم ارتفاعات دنیزلی، توی کوله ۶۵ لیتریم 
اون زمــان هر چیزی پیدا می شــد. چیزهای کمتر ضــروری رو هم با خودم 
می بردم. دســتگاه قهوه دمی ائروپرس رو هــم همراه خودم بردم کوه برای 
دوستام قهوه درســت کردم. یکی از اعضای همون جمع خانوادگی، یه پسر 

۲۹ ساله یه اسم برهان. برگشت گفت چه قهوه خوش طعمی! باریستایی؟
گفتم چند وقتی توی رشت کافه رزماری کار می کردم، آره.

گفت من تو یه کافه بزرگ مشــغولم. باریســتامون دیروز اســتعفا داده. 
دوســت داری کار کنــی اینجا. که عمو حمید (پدر همــون خانواده مهربون 

میزبان) برگشت گفت بیا کار هم برات پیدا شد، چی می گی دیگه. بمون!
گفتم باشه. فرداش رفتم آدرسی که برام فرستاده بود. از همون ساعت با 
یه جلسه معارفه مختصر و دوره کردن منوی ترکی!! و یاد دادن چند اصطلاح 

کلیدی و کلیدواژه، کارمو شروع کردم!!!
اون هم کار ســیاه؛ کار سیاه یه روال در اصل غیرقانونی و خیلی جاافتاده 
هســت که در اکثر جاهای دنیا مرسومه. یعنی بخشی از کاروبار اقتصاد اکثر 

کشورها با کار سیاه و کم حقوق می گذره.
شــوق ماجراجویی اصلا اجازه نداده بــود که به این فکر کنم. لامصب تو 
اصلا زبان اینا رو بلد نیســتی، چی می گی آخه یهو قبول کردی باریستا بشی 

تو یه کافه بزرگ.
حالا کافه آدوره، یه کافه خیلی شــلوغ با ظرفیت ۴۰۰ نفر. در سه طبقه. 
دوتا بار. یکی طبقه اول، یکی ســوم که بالایی دست من بود. ساعت کاری از 

هفت شب تا یک نصفه شب!
تعداد ســفارش حدود ۳۸۰ تا ۴۲۰ تا در هر روز!! میانگین حدودا هر ۴۵ 
ثانیه یه ســفارش. روزی حدود ۴۰۰ سفارش در شیش ساعت رو اگه تو کافه 
کار کرده باشــید، می دونید چی می گم. اصلا به جز کار تو اون شیش ساعت 
نمی شــد دستشــویی رفت حتی!! بسیار برام ســنگین بود. اما کیه که ندونه 
آدم به هر چیزی عادت می کنه و خو می گیره! یه ویترس (گارسون) شیرازی 
هــم اونجا کار می کرد که تا من یه ذره راه بیفتم، گذاشــتنش وردســت من. 
یه دانشــجوی تانزانیایی هم اونجا ویتر بود. وقتایی که شــیفت اون بود، کار 
آسون تر بود، چون انگلیسی بلد بود. البته نه به اندازه پیش خدمت شیرازی!
خلاصه که تجربه کم نظیری بود. اون زمان که هر دلار چهار،  پنج لیر بود. 
شبی ۵۰ لیر هم دستمزد داشت، اون کار و درآمد بالایی که نه اما در مجموع 

تجربه بدی نبود، برای یه مسافر.
طبقه ای که من بودم، بخش موســیقی زنده داشــت. یه شــب که نوبت 
به یه گروه ســه نفره بود، با گیتار و ویولون و باغلاما، ازشــون خواســتم برم 
منم یه آهنگ بخونم. یه آهنگ کوردی خوندم که نصفشــون شــدید تشویق 
کردن و نصف جمعیت ترش کردن. یعنی شیطنت کردم درواقع. آخه شنیده 
بودم حتی اتوبوس های شــهرهای کردنشین رو تو اون مناطق سنگ می زنن. 
به خاطر سیاست های موجود در ترکیه. بین شهرهای کردنشین و سایر شهرها 

تفرقه و اختلافات زیادی وجود داره.
اگرچه در ادامه یه تذکر جدی از صاحب کافه گرفتم. اردینچ، خودش یه 

مرد کرد بود که از این اتفاق ترسیده بود.
   

ســفر، تجربه نزدیک و عینی مفاهیمی رو برای آدم رقم می زنه که هرگز 
نمی شه در کتاب ها و گوگل و روایت ها جست وجوش کرد. ریز جزئیاتی باعث 

تفاوت های فرهنگی می شن که درک شون به پذیرش بیشتر منجر می شه.
ترکیــه، دنیزلــی، آدوره کافه اگــه رفتید، یه آیس تی لیمــو هم جای من 

بنوشید دست کم.
سفر به خیر.

دبیر ستاد ملی  سیاســت گذاری و هماهنگی  مدیریت  مقابله با پدیده 
گرد وغبــار گفت: ۲.۵ میلیــون هکتار از عرصه ها و اراضی کشــور با 
همکاری دســتگاه ها مختلف به ویژه ســازمان منابع طبیعی طی شش سال 

گذشته تثبیت شده است.
علی محمــد طهماســبی بیرگانی در نشســت هم اندیشــی و آییــن امضای 
تفاهم نامــه مهار کانون ریزگرد در ماهشــهر اظهار کــرد: حدود ۳۵ میلیون 
هکتــار منطقه غبارخیز در کشــور وجود دارد که این مناطق در ۲۳ اســتان 
پراکنده هســتند. یکــی از مهم ترین اســتان ها در زمینه مدیریــت گرد و غبار، 
خوزستان اســت. از این رو باید بر رفع این معضل همچنان تمرکز و اقدامات 

مناسب را اجرائی کرد.
به گفته طهماسبی، ستاد ملی سیاست گذاری و هماهنگی  مدیریت  مقابله با 
پدیده گرد و غبار از سال ۹۵ تاکنون حدود ۳۴ هزار میلیارد ریال اعتبار از محل 
صندوق توسعه ملی و منابع عمومی دریافت کرده و به دستگاه های ذی ربط 
اختصاص داده است. از اعتباری که برای مقابله با گرد و غبار داده شده است 
حدود ۵۲ درصد به خوزســتان اختصاص پیدا کرده که این مســئله نشان از 

اهمیت این استان در کشور است.
دبیر ستاد ملی  سیاست گذاری و هماهنگی  مدیریت  مقابله با پدیده گرد وغبار 
تثبیت کانون ۱۲۰ هزار هکتاری جنوب شرق استان را یکی از اقدامات شاخص 
و مهم ســتاد ملی دانســت و آن را یک تجربه مؤثر از همکاری و هم افزایی 

دولت ها، دستگاه های اجرائی و دیگر نهادها عنوان کرد.
او در ادامه بر انجام اقدامات مقابله ای متناسب با وضعیت منطقه همچون 
نــوع خاک، اقلیم، منابع آب موجود و... تأکید کــرد و گفت: در زمینه مقابله 
بــا ریزگرد ضرورت دارد کار براســاس اصــول علمی انجام شــود تا نتیجه 
مطلوب به دســت آید. به عنوان مثال در ماهشهر و هندیجان با اراضی شور 
و گونه های «نم شور پسند» مواجه هستیم که با کمبود آب، این گونه ها محو 

می شود و با تمرکز آب این پوشش برمی گردد.
او همچنیــن بر اســتفاده از تجربه هــای طرح های اجرا شــده، نقاط قوت و 
ضعف طرح ها، بهره گیری از ظرفیت مردمی، کشاورزان و دامداران برای بهتر 

اجرائی شدن طرح های مقابله با ریزگرد تأکید کرد.

جزئیات جلسه حضور شهردار تهران در صحن پارلمان شهری پایتخت

پرسش های بدون پاسخ شورا
نگاه ساز و سفر

خبر

جامعهجامعه

به  اســتناد می کنند  برخــی رســانه ها 
تعارف های پایان جلسه ســؤال از شهردار 
تهــران، زمانی که شــهردار تهران و هیئت 
همراهــش مقابل میز چمران ایســتاده اند 
و گپ و گفــت می کنند و می گویند جلســه 
طرح سؤال از شــهردار به خوبی و خوشی 
تمام شد. اما حاضران در صحن شورا بارها 
دیدند که صحن شــورا به دلیل پاسخ های 
شهردار ملتهب شــد. مهدی چمران اجازه 
نداد ســوده نجفی یکی از طراحان سؤال، 
گزارشــی را کــه آمــاده کرده بــود، رکامل 
بخواند و قبل از حضور شــهردار تهران در 
صحن، زمانــی که علیرضــا زاکانی بعد از 
اعلام دستور جلسه، هشت دقیقه ای دیر به 
صحن رســید، اعضــا را نصیحت کرد که با 

دعوا مشکلی حل نمی شود. شهردار تهران روز گذشته به صحن شورای شهر تهران آمد تا پاسخ 
دو ســؤال را بدهد؛ ســؤالی که درباره کلنگ زنی ۲۰۰ هزار واحد مســکونی بود و ســؤالی درباره 
ســرانجام ون های تحویلی وزارت کشور. زاکانی مانند همیشه به سؤال های اعضای منتقد پاسخ 
داد. جعفر تشکری هاشــمی دو بار از او خواست خیلی ساده اشتباهی که شده را بپذیرد و بگوید 
کارشــکنی در زیرمجموعه شهرداری شــده و آن را اصلاح می کند. اما زاکانی حاضر به پذیرفتن 
این سخنان نبود. او مدعی شد طی دو روز گذشته مشکل ون های بلااستفاده حل شده. او مدعی 
شد خودش این مشــکل دوساله را پیگیری می کرده و روز گذشته نامه ای از سازمان شهرداری ها 
و دهیاری ها آمده و گره کار را باز کرده. این در حالی اســت که مدیر این ســازمان، شهردار منطقه 

۲۲ شهرداری تهران بوده است.
زاکانــی روز گذشــته مثل همیشــه بــود. او اصل ســؤال ها را زیر ســؤال برد و مســئولیت 
کلنگ زنی هایــش را هــم نپذیرفت. تذکر ســوده نجفی را بیانیه سیاســی و ناشــی از اطلاعات 
ناکافی دانســت و در مقابل تشکری هاشمی هم سعی کرد پرونده ای از گذشته را رو کند. هرچند  
تشکری هاشــمی پاسخ داد که حرف های او را پیش از این در عملیات های رسانه ای که  علیه اش 

به راه افتاده، خوانده است.
شهردار تهران پس از حضور در صحن شورا پشت تریبون رفت در پاسخ به سؤال خانم سوده 
نجفی، عضو شــورا، درباره علت تأخیر در اجرای پروژه ســاخت ۲۰۰ هزار واحد مسکونی، تأکید 
کرد که شــهرداری تهران مســئولیت آغاز و اجرای این پروژه ها را بر  عهده ندارد و فقط به عنوان 

تسهیلگر عمل می کند.
او اشاره به رویکرد شهرداری تهران در حل مسائل مسکن، گفت: شهرداری به سایر دستگاه ها 
کمک کــرده تا وظایف خود را در این زمینه به بهترین شــکل انجام دهند. شــهرداری تهران دو 
ســال پیش قرارگاه جهادی مسکن را تأسیس کرد تا شرایط مناسب تری برای تسهیل و تسریع در 
ســاخت مسکن فراهم شود. او افزود: با وجود اینکه مسئولیت اصلی اجرای پروژه های مسکن بر  
عهده وزارت راه و شهرســازی است، اما شهرداری تهران با امضای بیش از ۵۷۶ هزار تفاهم نامه 
و عملیاتی سازی نزدیک به ۳۰۰ هزار واحد مسکونی، در این راستا همکاری های گسترده ای انجام 

داده است.
او همچنین با اشــاره به سابقه مشکلات ناشــی از سیاست های دهه های گذشته که منجر به 
افزایش قیمت مســکن و کاهش ساخت وســاز در تهران شده است، گفت: سیاست های ناکارآمد 
دولت های پیشین از دهه ۷۰ به بعد، شهر تهران را با مشکلات زیادی مواجه کرده است؛ از جمله 
کاهش تعداد پروانه های صادره و افزایش سرســام آور قیمت مســکن. امروز میانگین قیمت هر 
مترمربع مسکن در تهران به حدود ۸۸ میلیون تومان رسیده که این افزایش قیمت موجب فشار 

مضاعف به مستأجران و قشرهای ضعیف جامعه شده است.
زاکانی با تأکید بر اینکه شهرداری تهران در قبال مردم خود را مسئول می داند، افزود: سیاست 
شــهرداری، ارزان ســازی و تســهیل دسترسی مردم به مســکن اســت. برخلاف دیدگاهی که بر 
گران کردن تهران به  منظور کاهش جمعیت و مهاجرت از شهر تکیه دارد، شهرداری تهران تلاش 

کرده با فراهم کردن امکانات و شرایط لازم، هزینه ها را برای مردم کاهش دهد.
ســوده نجفی پس از سخنان شــهردار تهران گفت که وعده های شما درباره مسکن توقعاتی 
ایجاد کرده است. شــما با وعده های خلاف واقع، انتظاراتی برای شهروندان به وجود آوردید که 

باعث بی اعتمادی شهروندان تهرانی به مجموعه مدیریت شهری شده و می شود.
او تأکید کرد:  آقای زاکانی، شــما در یک مراسم رسمی در رســانه ملی در حضور معاون اول 
رئیس جمهور دولت شــهید رئیســی از آیین کلنگ زنی ۲۰۰ هزار واحد مســکونی رونمایی کردید 
و وعده ساخته شــدن آن را در قالب ایجاد و احداث محلات الگو به مردم دادید. شــما به کرات 
در مصاحبه های خود تأکید داشــتید که ســالانه ۱۸۰ هزار واحد مسکونی ساخته خواهد شد. اگر 
می توانید ســالانه ۱۸۰ هزار واحد مسکونی بسازید باید امروز با گذشت سه سال از عمر مدیریتی 

شما ۵۴۰ هزار واحد مسکونی ساخته می شد. چرا ساخته نشده است؟
نجفی با بیان اینکه در پروژه معروف به تره بار واقع در منطقه ۱۹ هم که با حضور خبرنگاران 
و مسئولان کلنگ  زنی شد، پس از گذشت سه سال هنوز اقدامی خاصی انجام نشده و در بازدیدها 
به دپوی انباشــت زباله تبدیل شــده اســت، گفت: انعقاد تفاهم نامه بیش از ۶۰۰ هزار واحد با 
نهادها و ســازمان های مختلف هم بر اســاس اعلام یکی از معاونان شــهردار بوده که براساس 
گفته ها، حدود ۴۰ تا ۵۰ هزار واحد در مرحله ســاخت اســت و مدیرعامل سازمان نوسازی شهر 
تهران هم در ۱۹ شــهریور ۱۴۰۳ در حاشــیه بازدید خبرنگاران از عملیات اجرائی ۲۰۰ هزار واحد 
مســکونی اشــاره کردند که از ۲۸۵ هزار واحد مســکونی دارای قابلیت اجرا، ۸۵ هزار واحد در 
مرحله اجرا و ۲۰۰ هزار واحد در مرحله اخذ پروانه و آغاز عملیات اجرا هستند که بر اساس اعلام 
گزارش ها، تنها حدود ۷۰ هزار واحد دارای پروانه هســتند که البته این آمار باید صحت ســنجی 

شود.
او ادامه داد: آقای شــهردار، همکاران، آیا قانون ملاک عمل اســت و ما قانون را قبول داریم 
یا خیر؟ آیا واحدهای کلنگ زنی شــده به طور کامل پروانه شــروع عملیات ساخت داشته است یا 
خیر؟ در دومین جلســه قرارگاه در چهارم اســفند ۱۴۰۰ در بند ۵ مصوب کردید که دستورالعمل 
امکان آغاز عملیات اجرائی هم زمان با صدور پروانه در پروژه های مسکونی قرارگاه جهادی تهیه 
و ابلاغ شود. این دستورالعمل کجاست؟ کی و چگونه تدوین و اجرا شده است؟ چه کسی متولی 
تهیه آن بوده؟ اصلا چرا باید قرارگاه مصوبه هایی داشته باشد که قانون را نقض و اقدام به تهیه 
چنین دســتورالعملی کند؟ شما حتی کار غیرقانونی که در قرارگاه مصوب کردید را اجرا نکردید. 
متأسفانه به نظر می  رسد برخی از مصوبات این قرارگاه ایجاد رانت کرده است. اطلاع دارید که به 
شهروندان برای ساخت یک زمین ۲۰۰ متری اجازه نمی دهند که کوچک ترین اقدام عمرانی بدون 
اخذ پروانه ســاختمانی یا همان مجوز ساخت  انجام شود؟ اما شــما در این قرارگاه به برخی ها، 

اجازه ساخت هزاران مترمربع بنای بدون پروانه دادید.
او ادامه داد: آیا همه شــهروندان می توانند از این امکان اســتفاده کنند؟ ذات قرارگاه جهادی 
مسکن، ساخت «مسکن ارزان قیمت» برای اشخاص بی بضاعت بوده که به آنها واگذار شود. شما 
برای برخی از این پروژه ها در کمیســیون ماده ۵ و ۷ مصوبه اخذ کردید. حال که به مرحله اجرا 
رســیده گزارشاتی به دست ما رســیده که بعضی از این پروژه ها را شما در قالب بدهی هایتان به 
بانک ها، در  حال واگذاری هســتید. برخی از پروژه ها که در قالب گزارش قرارگاه جهادی مســکن 
ارائه شده، در  حالی است که افراد از قرارگرفتن پروژه هایشان در قرارگاه ابراز بی اطلاعی می کردند 
و بیــن آنان و شــهرداری تنها یک بار صحبت شــده و تفاهمی نیز صورت نگرفتــه. اما امروز در 

گزارشات ارسالی قرارگاه جهادی مسکن نام این پروژه دیده می شود.
این عضو شــورای شهر تهران ادامه داد: نکته قابل توجه اینکه سرانه های خدماتی هفت گانه 
در این پروژه ها چه وضعیتی دارند؟ برخی از ســطوح و کاربری های خدماتی به مســکونی تغییر 
یافتــه که این موضوع علاوه بر ایجاد رانت، شــهروندان را با چالش هایــی مواجه می کند. گرچه 
معتقدم عملکرد کمیســیون ماده ۵ در این دوره مدیریت شــهری نیازمند رصد و ارزیابی توســط 
شــورای عالی شهرسازی و معماری است و ســقف جمعیتی در آستانه عبور از میزان تعیین شده 
در طرح جامع شهر تهران است. نجفی تأکید کرد: به طور کلی باید عرض کنم  متأسفانه ما شاهد 

یک تراکم فروشی هوشمندانه به اسم تولید مسکن هستیم.

در ادامه این جلســه، رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران، ۱۲ 
ســؤال درباره «ابهامات مربوط به واگذاری 
و بهره بــرداری از خودروهای تاکســی ون 
واگذار شده از ســوی وزارت کشور» مطرح 
کرد که زاکانی در ایــن زمینه گفت:  وزارت 
کشور نتوانست به دلایلی به تعهدات خود 
عمل کنــد که دلایل آن نیــز موجه بود. ما 
موضوع را به شــدت پیگیری کردیم که این 
امکانــات به شــهر اضافه شــود، اما چون 
وزارت کشــور نتوانســته بــود بخش ارزی 
خودروساز را تأمین کند، عملا نتوانست این 
دســتگاه ها را تحویل بگیرد و این موضوع 
برای کل کشور معطل ماند. زاکانی با تأکید 
بر اینکه معاونت حمل ونقل و ترافیک سه 
مکاتبه در سال ۱۴۰۱ و یک مکاتبه در سال ۱۴۰۲ انجام داد که یا پول بازگردانده شود  یا قدرالسهم 
ما تعیین تکلیف شود، گفت: پاسخ مکاتبات ما از سوی وزارت کشور داده شد، اما مکرر  می گفتند 
ملاک دســتور العمل است و ما هم گفتیم که ۷۰ درصد باقی مانده را وزارت کشور باید بپردازد. ما 

مکاتبه جدید خود را ۱۵ مهر امسال انجام دادیم و درخواست تعیین تکلیف داشتیم.
شــهردار تهران با اعلام اینکه وزارت کشــور به ما اعلام کرد   از ۶۳۰ دستگاه ون خبری نیست، 
گفت: وزارت کشور دستورالعمل را زمانی ابلاغ کرد که متعهد به تأمین ۶۳۰ دستگاه ون بود، اما 
وقتی قدرالســهم خود را پرداخت نکرد و تعهد وزارت کشــور عملیاتی نشد، دیگر دستورالعمل 

قابل اجرا نیست.
وی ادامه داد: برنامه ریزی ما از دو روز گذشــته بر اســاس چارچوب های مصوب شورای شهر 
در شهرداری است. به ما گفته بودند حق ندارید اقدامی انجام دهید، اما چون پول را ما پرداخت 

کردیم، بر اساس مصوبات شورا اقدام خواهیم کرد.
شهردار تهران با اعلام اینکه چون تکلیف ما با وزارت کشور مشخص نشده بود نمی توانستیم 
اقدام واحدی برای ون ها داشــته باشیم، گفت: کل درآمد تاکســی های ون طرح شاتل تاکسی به 

سازمان فاوا واریز می شود و قابل رهگیری است.
وی درباره موارد مطرح شــده مبنی بر مفقود شدن ون ها در سفر اربعین یادآور شد: کل ون ها 
در اختیار ما قرار گرفته  و همان طورکه گفتیم تعیین تکلیف شــده و با شتاب و سرعت بیشتری در 
آینده نزدیک خدمات رسانی به شهروندان را انجام خواهیم داد. به عبارتی فعالیت شاتل سرویس 

با شیوه جدید به زودی انجام می شود.
شــهردار تهران با اعلام اینکه نامه وزارت کشــور در این زمینه کاملا مشــخص اســت، گفت: 
براســاس محاســبات، رقم بر مبنای ۴۳ درصد به حدود ۲۷۶ میلیارد تومان می رسد که ما تقریبا 
۲۷۷ میلیارد تومان پرداخت کرده ایم. ما چند صد میلیونی بیشتر به وزارت کشور دادیم نه بخش 

خصوصی که آن هم گفتند بازمی گردانند.
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شــهر تهران پس از پاسخ های شهردار تهران 
به ســؤالات مطرح شده از سوی او، پاسخ ها را مناسب و متناسب با سؤالات ندانست و تأکید کرد 
شــهردار تهران باید به صراحت  بگوید  چرا در باره عملکرد دوســاله پاســخی نداده و نیز به چه 

دلیلی، ون های شهر تهران در خارج از شهر خدمات ارائه می کنند؟
او ادامه داد: معمولا دانش آموزانی که امتحان می دهند، بعد از امتحان  دو گروه می شــوند؛ 
یکــی آنهایی که درس ها را خوب یــاد گرفته اند و امتحان خود را خــوب داده اند و دیگر آنهایی 
که اصلا داخل کلاس نبوده اند. اکنون نیز پاســخ هایی که دوســتان شما در اختیارتان قرار دادند، 

چیزهایی که ما می خواستیم، نبود.
وی ادامــه داد: اگر در یــک جمله قرار بود من به  جــای آقای زاکانی پاســخ دهم، می گفتم 
ســوء جریان هایی توســط برخی واحدها انجام شــد و من جلــوی این ســوء جریان ها را گرفتم و 

ان شاءاالله از امروز آنها اصلاح می شوند.
تشکری هاشــمی گفت: شــما به ۱۲ ســؤال من ۱۲ جواب دادید که هیچ کــدام آن چیزی که 
باید می گفتید، نبود. رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شــهر تهران با اشاره به نامه 
سرپرســت معاونت عمرانی ســازمان شــهرداری و دهیاری ها گفت: آقای نصرتی، سرپرســت 
معاونت عمرانی سازمان شهرداری و دهیاری ها که شهردار فعلی منطقه ۲۲ نیز هست، سه روز 
پیش به نامه شما پاسخ داده  است، اما باید تأکید کنم از زمان اجرای طرح، دو سال می گذرد. من 
راجع به امروز و دیروز صحبت نمی کنم، بلکه درباره دو سال گذشته صحبت کرده ام. اینکه آنها 
اکنون به شــما پاســخی داده اند، جای ابهام دارد. شما باید پاسخ دهید که چرا در  مدت دو سال، 

ون ها دریافت نشده اند.
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران گفت: تعهد صورت گرفته بین شما 
وزارت کشور بوده اســت. وزارت کشور باید پاسخ گو باشد که چرا از محل مطالبات بابک زنجانی 
که پرداخت شــده، خرید خارجی انجام نشــده و چــرا در حالی که پول به حســاب قوه قضائیه 
بازگشــته، وزارت کشــور حق خود را نگرفته است. امروز ما و شــما باید طلبکار باشیم که چرا با 

وجود آنکه پول به خزانه دولت آمده  است، ون ها داده نشده اند.
وی بیان کرد: چرا همان زمان نگفتید که اگر مشــکلی پیش آمد  و ون داده نشــد ، پول به شما 
پس داده شود؟ ارزش پول شما در  این دو سال، نصف شده است. اگر دو برابر پول خود را بگیرید، 
آن زمان اســت که می توانید بگویید حقوق شــهرداری حفظ شده اســت. اما شما این کار را هم 

انجام ندادید.
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران با بیان اینکه چطور شده که بعد از 
دو ســال، عقبگرد رخ داده است، گفت: شما در برج ۱۱ گفته اید که به دنبال دستورالعمل وزارت 
کشور هستید، اما برج ۹، نامه به شما داده شده بود. چرا شما از نامه ای که دو ماه قبل در دفترتان 
بوده اســت، خبر نداشــته اید؟ من درباره امروز و دیروز صحبت نمی کنم، درباره دو سال گذشته 
صحبت می کنم. چرا با وجود آنکه به شــما ابلاغ شــده بود و در حالی که نامه وزارت کشور برای 

شما آمده بود ، گفته اید که چنین اتفاقی رخ نداده و آن را کتمان کردید؟
وی گفت: اگر جای شــما بودم، با کسانی که با آبرویتان بازی کرده اند و اطلاعات غلط به شما 
داده اند، برخورد می کردم. اگر به شــما گفته اند که ون ها به کســی داده نشــده است، قطعا این 

حرف خلاف واقع است.
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شــورای شهر تهران گفت: دو ســال است که زمان از 
دســت رفته و خسارات ســنگین حیثیتی و مالی به شهرداری تهران وارد شده است. در  یک سال 
گذشــته درحالی که دســتورالعمل روی میز شــما بوده،   اقدامی انجام نداده اید. در حالی که شما 
گفته اید شرکت پارس شهروند مجوز داشته، اما مشخص است که شورای شهر  مجوز این شرکت 
را باطل کرده است. چگونه ممکن است بدون اجازه شورای شهر، یک شرکت به فعالیت بپردازد؟
تشکری هاشــمی گفت: تقاضای بنده از آقای زاکانی این اســت که بنده را به عنوان برادر خود 
و کســی که با دید خیرخواهی صحبت می کند ، قبول کند. شما می دانید که اتفاقاتی که رخ داده ، 
غلط است. جعفر تشکری هاشمی در حاشیه دویست و هفتاد و هفتمین جلسه شورای شهر تهران 
و در جمع خبرنگاران با اشاره به پاسخ های امروز شهردار تهران درباره سؤالات مطرح شده از وی 
گفت: بسیاری از پاسخ های ارائه شده از سوی شهردار تهران قانع کننده نبودند و شهردار تهران در 

جلسه امروز، پاسخ بسیاری از پرسش ها را نداد و ابهام ها باقی ماندند.
او ادامه داد: امیدوار یم با اقدامات بعدی، مشکلات رفع شوند و شهردار تهران در عمل نسبت 

به رفع اشکالات اقدام کند تا رویه های ناصواب اصلاح شوند.
تشکری هاشــمی در پاسخ به این پرســش که اقدام بعدی چه خواهد بود؟ تصریح کرد: این 
موضوع به شــرایط بسیاری بســتگی دارد. با توجه به بار حقوقی جلسه سؤال از شهردار، رئیس 

شورای شهر اقدامات مناسب را انجام خواهد داد.
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شــورای اسلامی شــهر تهران در واکنش به روبوسی 
و خوش و بش خود و شــهردار تهران در پایان جلســه امــروز گفت: بنده هر آنچــه را که باید با 
شــهروندان در میان می گذاشــتم، گفتم و قضاوت را به آنها واگذار می کنم. میان اعضا و شهردار 
تهران هیچ مشکل شخصی ای وجود ندارد؛ تمام تلاش ما حل مشکلات شهر و شهروندان تهرانی 

است. پای حقوق مردم پایتخت ایستاده ایم و آن را تبدیل به خصومت شخصی نمی کنیم.
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